

## Foreword

# Guest foreword by Khawar Qureshi QC

Khawar Qureshi\*

Serle Court, London, United Kingdom  
\*Email: kmqureshi@aol.com

I am delighted to have been invited to provide the guest foreword for the 2013 Volume of the International Review of Law.

Qatar University College of Law, particularly its Dean and staff, are committed to ensuring that the institution provides a platform for constructive exchange of views on topical legal issues. It has been my pleasure since opening the first Barristers' Chambers in Qatar in 2008, and regularly being in Doha, to witness the law faculty embrace the opportunities presented to teachers and students alike by comparative law study.

In addition to the faculty organising regular seminars and conferences on subjects of practical significance, such as international arbitration, energy law and environmental law, the Review provides a valuable opportunity for legal scholars from all over the world to share their understanding and experience. After all, it is only by studying different systems of law, (or engaging in practice which exposes one to different systems of law as I have been fortunate to benefit from), that one appreciates that all legal systems suffer from imperfections. The true test of any legal system is its ability to engage in critical and constructive self-assessment on a regular basis, as well as being receptive to well meaning input from others interested in promoting a strong legal system.

A quick perusal of the contents list of International Review of Law reflects the success of Qatar University College of Law in establishing the position of this legal journal as a source of learning on a wide variety of issues.

This Volume contains articles on civil disputes, specifically construction related mediation and claims involving maritime vessels (which developed in the ancient admiralty jurisdiction of the English Courts). There are articles on international law and regulation – in the realms of telecommunications privacy issues, and energy transmission. Corporate liability under the US Alien Tort Statute is examined in one article, and there are articles on medical law and ethics. One must not overlook the significance of Islamic law, and the vital need for greater scholarly endeavour in this regard. Shari'ah law is addressed in two separate articles concerning divorce and "end of life" medical treatment.

I look forward to reading future volumes of International Review of Law, which I am sure will continue to address significant subjects and thereby contribute to legal learning and debate.

[http://dx.doi.org/  
10.5339/irl.2013.13](http://dx.doi.org/10.5339/irl.2013.13)

© 2014 Qureshi K. Licensee  
Bloomsbury Qatar Foundation  
Journals. This is an open access  
article distributed under the terms  
of the Creative Commons  
Attribution License CC BY 4.0 which  
permits unrestricted use,  
distribution and reproduction in any  
medium, provided the original work  
is properly cited.

## كلمة الضيف بقلم خوار قرشي، مستشار الملكة

يسعدني تلقى دعوتكم لكتابة كلمة الضيف للمجلد 2013 من "المجلة الدولية للقانون".

تحمل كلية القانون بجامعة قطر، وتحديدًا عميد الكلية وأعضاء هيئة التدريس، على عاتقها إتاحة منبر للتبادل البناء والمثمر للآراء حول القضايا القانونية المتخصصة. وقد أتاح لي تواجدي المنتظم في الدوحة، منذ افتتاح أول دوائر للمحامين في قطر عام 2008، أن أكون شاهدًا على إدراج دراسة القانون المقارن بكلية القانون وما ترتب عليه من فائدة للأساتذة والطلاب على حد سواء.

ولا تقف جهود الكلية عند حدود تنظيم الندوات والمؤتمرات بصفة دورية حول موضوعات ذات أهمية علمية، مثل التحكيم الدولي وقانون الطاقة وقانون البيئة، بل تتجاوزها إلى إصدار مجلة تتيح لفقهاء القانون حول العالم فرصة عظيمة لتبادل المفاهيم والخبرات. وعلى كل حال، لا سبيل لمعرفة العيوب والنقائص التي تعاني منها جميع النظم القانونية إلا من خلال دراسة النظم القانونية المختلفة (أو الممارسة العملية التي تتيح لأي مختص التعرف على النظم المختلفة في القانون، وقد حالفني الحظ للاستفادة منها بشكل شخصي). والاختبار الحقيقي لأي نظام قانوني يتمثل في قدرته على التعاطي مع التقييم الذاتي النقدي والبناء بصفة مستمرة، وكذلك الانفتاح وتقبل الآراء المفيدة من الآخرين المهتمين بتعزيز نظام قانوني قوي.

وبإلقاء نظرة سريعة على قائمة المحتويات في "المجلة الدولية للقانون"، يظهر جليًا النجاح الذي حققته كلية القانون بجامعة قطر في تثبيت دعائم هذه المجلة المتخصصة لتصبح منبرًا للتعلم والتعرف على مجموعة واسعة من القضايا والموضوعات.

يضم هذا المجلد مقالات حول النزاعات المدنية، ولا سيما المتعلقة بالوساطة في مجال البناء، والمطالبات المنطوية على السفن البحرية (والتي أسهمت في تطوير الاختصاص القديم في القضايا البحرية في المحاكم الإنجليزية). هناك أيضًا مقالات تتناول القانون الدولي والنظم الدولية - في نطاق قضايا خصوصية الاتصالات، ونقل الطاقة. كما أن إحدى المقالات تعرض للمسؤولية القانونية للشركات بموجب القانون الأمريكي لتعويض الأجانب عن الأضرار، فضلًا عن المقالات التي تناقش القانون الطبي والأخلاقيات. ولا يجب أن نغفل عن أهمية الموضوعات التي تتناول الشريعة الإسلامية، والحاجة الماسة لمزيد من إسهامات العلماء والمتخصصين في هذا الصدد. تستعرض المجلة مقالتيان مختلفتان حول الشريعة الإسلامية في مسائل تتعلق بالطلاق والعلاج الطبي للحالات في "مرحلة الاحتضار".

أتمنى أن أقرأ المزيد من الإصدارات للمجلة الدولية للقانون في المستقبل، وأثق تمام الثقة أنها ستواصل مسيرتها في التطرق للموضوعات المهمة والحيوية التي من شأنها أن تثري المناقشات وترتقي بالمعرفة القانونية.